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فصلنامه انجمن صنفی شرکت های حمل و نقل ریلی و خدمات وابسته

در این راستا وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به خبرنگار 
کریدور  اهمیت  خصوص  در  ریلی  حمل ونقل  ندای 
شمال-جنوب گفت: ایران به لحاظ ژئوپلیتیک خاصی 
که دارد، از مزیت بالایی در حمل ونقل برخوردار بوده 
که این موضوع اهمیت سرمایه گذاری در این حوزه را 

اجتناب ناپذیر می کند.
در  ریلی  حمل ونقل  افزود:  ادامه  در  قاسمی  رستم 
شمال- کریدور  پتانسیل  از  حداکثری  استفاده 

تکمیل  با  دارد  و ضرورت  بوده  اساسی  رکن  جنوب، 
زیرساخت های موردنیاز، همچون تکمیل پروژه رشت- 

آستارا، برای بهره گیری از این مزیت تسریع شود.
وی همچنین به مذاکرات ماه های اخیر با نمایندگان 
کشورهای خارجی اشاره کرد و گفت: توافقات خوبی 
آذربایجان،  جمهوری  ترکمنستان،  کشورهای  با 
کشورهای  با  و  گرفته  صورت  قزاقستان  و  ارمنستان 
زمینه  در  نیز  عمان  جمله  از  خلیج فارس،  حاشیه 
این  داشته ایم.  توافقات  ترکیبی  و  دریایی  حمل ونقل 
عمل  خود  تعهدات  به  امروز  اگر  که  است  حالی  در 

نکنیم، از قافله توسعه ترانزیت عقب خواهیم ماند.
یک  ایجاد  با  مقررشده  گفت:  شهرسازی  و  راه  وزیر 
مرکز لجستیک با عمان، این کشور کالاهای خود را 
از طریق ایران به قفقاز و آسیای میانه انتقال دهد و 
جنگ  به  توجه  با  که  دارد  زیادی  تمایل  نیز  روسیه 
به  ایران  خاک  طریق  از  را  خود  کالاهای  اوکراین، 
با  خصوص  این  در  که  برساند  هند  و  میانه  آسیای 
صورت  گفت وگو  و  دیدار  روسیه  نخست وزیر  معاون 

گرفته است.
قاسمی در پاسخ به این که آیا از ظرفیت های روسیه 
شد،  خواهد  استفاده  ریلی  حمل ونقل  توسعه  برای 
گفت: افزایش سهم حمل ونقل ریلی از حمل بار کشور 
این  در  و  است  قرارگرفته  وزارتخانه  اولویت های  در 
راستا با توجه به پتانسیل روسیه در حوزه ریلی، قطعاً 

از ظرفیت های این کشور استفاده خواهد شد.
توسعه  در  ما  اصلی  مشکل  که  این  به  اشاره  با  وی 
بخش حمل ونقل ریلی، کمبود لکوموتیو است، گفت: 
کشور،  در  دیگر  لکوموتیو  دستگاه  هزار   1 تأمین  با 

می توان 20 میلیون تن بار ترانزیتی به کشور جذب 
کرد که عبور این حجم کالا از کشور، به منزله درآمدی 
20 میلیارد دلاری بوده و می تواند مؤلفه های دیگری 

ازجمله امنیت را در کشور افزایش دهد.
از  حمل ونقل  نیازهای  تأمین  لزوم  ضمن  افزود؛  وی 
بخش  این  توسعه  نمی توان  داخلی،  ظرفیت های 
از  اساس  این  بر  کرد.  داخلی  تولیدات  به  محدود  را 
شرکت هایی چون مپنا و دیگر تولیدکنندگان لکوموتیو 
خواسته شده سقف توان تولید خود را در 3 تا 4 سال 
تولید  سفارشات  نیز  آن ها  به  و  کنند  اعلام  آینده 
از  جدید  لکوموتیوهای  مقررشده  اما  است.  داده شده 

خارج و البته با مشارکت داخلی ها تأمین شود.
وزیر راه با اشاره به این که هم اکنون در تولید ریل و 
واگن کشور خودکفا بوده و نیازی به تأمین و خرید 
خارجی ندارد، افزود: هم اکنون 14 هزار کیلومتر ریل 
ریل  کیلومتر  هزار   4 حدود  و  دارد  وجود  کشور  در 
واگن،  ناوگان  باید  و  است  نیز در دست ساخت  دیگر 
لکوموتیو و ریل خود را بیش از گذشته توسعه دهیم.

رستم قاسمی در نهمین نمایشگاه حمل ونقل ریلی و در گفت وگوی اختصاصی تأکید کرد:

درمراسمافتتاحیهنهمیننمایشگاهبینالمللیحملونقلریلیکهباحضوروزیرراهوشهرسازیومدیرعاملراهآهنبرگزارشد،رستمقاسمیدرپاسخبهندای
حملونقلریلیبراستفادهحداکثریازظرفیتهایروسیهدرراستایتوسعهحملونقلریلیدرکریدورشمال-جنوبتأکیدکرد.نهمیننمایشگاهبینالمللی
حملونقلریلی،باحضوروزیرراهوشهرسازیومدیرعاملراهآهن،درسومخردادماهوبهمدت4روزبرگزارشدودرآنآخریندستاوردهایصنعتریلی
کشور،بهمعرضبازدیدعمومگذاشتهشد.درایننمایشگاهکهبهدلیلشیوعبیماریکوید19،باوقفهایدوسالهبرگزارشد،بیشاز90شرکتحضورداشتند
کهنسبتبهسال98،شاهدافتقابلملاحظهشرکتکنندگانبودیم.شایدهمینموضوعبهانهایبودتاتنهادوسالنبهمهمترینرویدادصنعتحملونقلی
اختصاصیابدکهنتیجهآنچیزیجزازدحامغرفههادرکناریکدیگروشلوغیبیشازحدنبود.فارغازاینمسائل،نخستینروزنمایشگاهبهآیینافتتاح
نمایشگاهازسویوزیرومدیرعاملراهآهن،بهعنوانمتولیاناینحوزهاختصاصداشتوپسازاین،رستمقاسمیکهبههمراهصالحیبرایبازدیدبهغرفهها

مراجعهمیکرد،درنهایتدرجمعخبرنگارانحاضرشدهوضمناعلاماهدافواولویتهایخود،بهسؤالاتاربابانجرایدپاسخداد.
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نشان دهنده  را  نمایشگاه  این  برگزاری  همچنین  وی 
رشد صنایع داخلی و توان تولید داخل دانست و گفت: 
از برجسته ترین و امیدوارکننده ترین بخش های  یکی 
و  دانش بنیان  شرکت های  حضور  نمایشگاه،  این 

سازندگان تجهیزات مختلف ریل و ناوگان است.
وزیر راه و شهرسازی با تأکید بر این که تغییر سرعت 
قطارهای مسافری و واگن  ها در دستور کار وزارت راه 
برنامه ششم  بر اساس  افزود:  و شهرسازی قرار دارد، 
توسعه، مقرر بود بیش از ۳۰ درصد بار کشور در حوزه 
ریلی جابه جا شود که این عدد هنوز به یک سوم نیز 
و  کم  بسیار  باری کشور  قطارهای  و سرعت  نرسیده 

این امر در حمل بار بسیار تأثیرگذار است.
و  این که سرعت قطارهای مسافری  بر  تأکید  با  وی 
واگن  ها باید تغییر کند، خاطرنشان کرد: این امر نیز 
جزو برنامه های وزارت راه و شهرسازی است. با اقدامات 
و توانمندی که در کشور وجود دارد، امیدواریم بتوانیم 
توسعه حمل ونقل ریلی که جزو نیازهای جدی کشور 

ایران است را شاهد باشیم.
کشورها  از  برخی  داد:  ادامه  شهرسازی  و  راه  وزیر 
بیش از ۸۰ درصد حمل ونقل را از طریق خطوط ریلی 
از  ایمن است و یکی  و  ارزان  انجام می دهند. چراکه 
ریلی  توسعه حمل ونقل کشور، حمل ونقل  محورهای 

است.

افزایـــشجذابیـــتســـرمایهگذاریبـــرای
ـــی ـــشخصوص بخ

و  راه  وزیـر  معـاون  صالحـی،  میعـاد  همچنیـن؛ 
شهرسـازی و مدیرعامـل راه آهـن، در حاشـیه بازدید 
از نمایشـگاه در جمـع خبرنگاران حاضر شـد و گفت: 
تحریم هـای  از  بیـش  ریلـی  حمل ونقـل  درگذشـته 
اسـت.  زیان دیـده  داخلـی  تحریم هـای  از  خارجـی، 
تأکیـد رئیس جمهـور  بـا  ایـن در حالـی اسـت کـه 
شـبکه  ظرفیت هـای  از  حداکثـری  اسـتفاده  بـرای 
ریلی کشـور، راه آهـن جمهوری اسـلامی ایران تلاش 
کـرده تحریم ها و موانع پیشـرفت داخلی را از سـر راه 

توسـعه حمل ونقـل ریلـی بـردارد.
وی در ادامه افزود؛ نگاه دولت، توسعه ناوگان به ویژه 
توسعه ناوگان باری در راه آهن است. زیرا قرار بر آن 
است که سهم ۱۰ درصدی که تاکنون ریل از حمل 
این  در  یابد.  افزایش  است،  داشته  اساسی  کالاهای 
راستا در دولت سیزدهم تلاش شده تا سرمایه گذاری 
را  لازم  جذابیت های  خصوصی  بخش  برای  ریل  در 
در  خصوصی  بخش  سرمایه  بازگشت  و  باشد  داشته 

اسرع وقت صورت گیرد.
او افزود: یکی از راه های بازگشت سرمایه در کوتاه ترین 
زمان ممکن به سرمایه گذار بخش خصوصی، استفاده 
ارزش افزوده  قانون   ۱۲ ماده  قانونی  ظرفیت های  از 
شرکت های  مالیاتی  معافیت های  بر  آن  در  که  است 

دانش بنیان تولیدی تأکید شده است.
حمل ونقل  بین المللی  نمایشگاه  نهمین  است؛  گفتنی 
لغایت 6 خردادماه 1401، در محل  تاریخ 3  از  ریلی 
نمایشگاه های دائمی تهران برگزار شد و در آن بیش از 
90 شرکت فعال در حوزه صنعت ریلی حضور داشتند. 
این نمایشگاه که به دلیل شرایط کرونا آخرین بار در 
سال 98 و با 117 شرکت کننده برگزارشده بود، با وقفه 
2 ساله کار خود را آغاز کرد که همین موضوع، زمینه 

کاهش حضور شرکت کنندگان را فراهم ساخته بود.

در اصفهان، مردم نماینده طغیانی مهدی
خصوصروندخصوصیسازیدرحملونقل
جهش کمیسیون در گفت: کشور ریلی
و قرارگرفته کار دردستور تولید،جلساتی
درکمیسیونعمراننیزازوزیرسؤالشده
یک که واگذاری و خصوصیسازی بحث تا
انجام حال در شکلی چه به است تکلیف
مرکز با تا گرفته صورت توافقی و است
پژوهشهایکبرنامهاینگارششودکهاین
برایدولتارسالشده امرصورتگرفتهو
استومنتظرهستیمتابهاینبرنامهپاسخ

دهند.
ویبااشارهبهجدیتمجلسدرساماندهی
تحقیق داشت؛ اظهار ریلی حملونقل امور
از نفر 30 امضای با راهآهن از تفحص و
قصور تا است آغازشده مجلس نمایندگان
شناسایی فعلی دولت و قبل دولت مدیران
باید کردهاند، قصور که مدیرانی و شود
پاسخگوبودهومجلسباجدیتپیگیراین

اموراست.
به صرفاً مجلس اینکه بر تأکید با طغیانی

توضیح است، قانون کردن اجرایی دنبال
13سال بهینه سهم تعیین آییننامه داد؛
پیشابلاغشدهوکماکانبخشزیادیازآن
چیزیکهبایدواگذارمیشد،صورتنگرفته
نیست، مجلس سلیقه این مشخصاً و است
بایداجراشود.مجلس بلکهقانوناستکه
اجرایتمامیاجزایآییننامهازجانبدولت
راخواستاراست.زیرااجرایآنجزوتکالیف

دولتاست.
ایننمایندهمجلسبابیاناینکهمجلساز
قانون اعمال راستای در قانونی ابزار تمام
اجرای بر مجلس گفت: میکند، استفاده
قوانین سایر و بهینه سهم تعیین آییننامه
حوزهواگذاریوخصوصیسازیتأکیددارد
واگراجرایینشود،ازابزاریهمچونسؤال،
تحقیق،تفحصواستیضاحاستفادهخواهد
حتی نیز داخلی آییننامه 234 ماده کرد.
امر این برای را قضائی دستگاه به معرفی
باب از قضائی دستگاه است. کرده تعیین
ترکفعلمیتواندبهاینحوزهورودکندو

متخلفانراتحتپیگردقراردهد.

نمایندهمردماصفهاندرمجلسشورایاسلامیخبرداد:

 جدیت مجلس در ساماندهی 
امور حمل ونقل  ریلی


